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Big f, l ittle f. One is a political label; the other is a state of mind, a personal philosophy

by which to live.
Airlie Bussell: Talking Up, p. 133

In “Generation f: Sex, Power & the Young Feminist,” Virginia Trioli eloquently captures the

impact of feminism on many dimensions of young women’s lives today. She examines the

significance of the 1994 AGB McNair telephone poll in which 70% of young women polled

in Sydney and Melbourne said they would not call themselves feminist. Trioli highlighted

the paradox implicit in these numbers. Of course they believe in equal pay, a fair justice

system, harassment-free workplaces and sexual freedom. This then raises several ques-

tions. What do the 70% call these beliefs, if not feminism? And amongst the 30% who

“identify” themselves as feminists, what else (if anything) do they see as feminist?

Rosamunde Else-Mitchell & Naomi Flutter: 
Talking Up. Young Women’s Take On Feminism

The methods used by young artists of this generation—in comparison to those of the ‘70s,
‘80s and ‘90s—also invite a similarly ambivalent discussion. So-called “girl culture” makes
use of the entertainment industry to draw attention to itself with “sex, fun & style” 
(Baldauf). Generation f rehashes, slices ‘n’ dices, copies and remixes the “found footage”
of mainstream culture in order to thus render the Zeitgeist in an intensified and exagger-
ated form. Its members are appropriating and redefining terms, or recontextualizing famil-
iar labels and categories. The results permit us to visualize in ways that are often bizarre,
odd, droll or even ridiculous the extent to which our society and our social environment
are constructs. The origin of cyberfeminism, however, is also an example of such an arti-
f icial construct: “. . . female artists, activists and theoreticians (. . .) use the potential of the
concept of cyberfeminism, which is the result of its contradictory nature and lack of clar-
ity. (. . .) An important strategy of cyberfeminism in this sense is the use of irony. Irony
deals in humor and earnest play. Only by means of irony can irreconcilable stances and
points of departure be maintained. All of these irreconcilable points of view are neces-
sary and important, and generate a frightful tension. Thus, cyberfeminism is not only a
rhetorical strategy but also a political method. There is an urgent need for a new con-
cept of politics. Models from previous decades are no longer getting the job done. This
expanded concept of politics must embrace the possibility of being paradoxical and utopi-
an. It is oppositional, can argue from different standpoints simultaneously, and nevertheless
makes sensible political action possible. A concept of politics that simulates politics and
is at the same time politically effective. With such a concept of politics, we are returning
once again to the proximity of art.” (C. Sollfrank in: netz.kunst (net.art), Yearbook 98/99‚
netz.kunst, published by the Institute for Modern Art, Nürnberg, p. 78).
Feminists of the second wave women’s movement, on the other hand, regard being a part
of the subcultural milieu as a prerequisite for critique and social change. For example, in
the moo xxero Panel Room recently, Nova complained that being freed from the burden
of the labor of reproduction did not represent the fulfillment of the 1970s feminists’ dream.
After all, they had never called for a freedom that is dependent on multinational conglomerates.
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It is the power of capitalism that robs the people of their utopias and dreams by making
the dreams come true and selling them back to those same people at a high price.
Young female artists, though, create utopias just l ike they used to. They construe them-
selves from scratch and create new social entities that they themselves—and perhaps soci-
ety too—would like to have, since the masquerade and the switching back and forth between
genders and systems makes traditional roles become blurred. Media (video and computer)
have always assumed an important role here; within these realms, experiments can be
carried out without encountering conventional patriarchic structures.
Nevertheless, processes of transformation are underway, and these make it unavoidable
to confront the changed demands of communication technologies, means of assuring ones
ongoing abil ity to survive professionally and make a l iving, as well as a society that is
redefining its structures. These circumstances create new patterns of behavior: in the area
of capabil it ies/fields of expertise and methodological approaches, analyses of the cul-
ture of everyday life and social interrelationships.
It has been said over and over again that women use the Internet differently. The new Gen-
eration f does not primarily util ize women’s networks as networks by and for women, but
rather as a mechanism to exchange ideas with each other and to meet one another. That
the network itself becomes the object of an artistic strategy has to do with the focus of
those who are the driving forces behind it. In going about this, so-called patchwork biog-
raphies are part of the strategies in the artistic field: adaptation of production methods
and approaches to work from the worlds of business and social services as well as the
mechanisms of a Fun Culture make for a smooth transition from production, services and
the representation of social interconnections.
In Project ff , seven female artists and groups of female artists working under pseudo-
nyms treat the cluster of so-called female strategies to link together the non-material world
of the WWW and the material world of real l ife. They wil l confront the methods of the
feminist practice of net art (in which Kathy Rae Huffman, Faith Wilding, Cornelia Sollfrank,
Victoria Vesna and many others are regarded as pioneers who have made a name for them-
selves with important, trend-setting works in the WWW) and the strategies of younger female
artists (Nine Budde, Snergurtuschka, Lina Hoshino, Cue P Doll , N.N.) who discuss pur-
portedly feminist issues in generalizable, more open, and often ironic forms. To get things
started: What would be appropriate strategies towards feminism if one proceeds under
the assumption that Generation f wishes to distance itself from this concept? And: does
the brief half- l ife of works, issues, positions and debates necessitate more flexible net-
works in contrast to longer-term concepts?

Ähnlich ambivalent lassen sich auch die Methoden junger Künstlerinnen dieser Generation
– im Vergleich zu denen der 70er-, 80er- und 90er-Jahre – diskutieren. Die sogenannte
„Girl Culture“ bedient sich der Unterhaltungsindustrie, um mit „Sex, Spaß & Style“ 
(Baldauf) auf sich aufmerksam zu machen. Die Generation f wiederholt, zerstückelt, kopiert
und mischt „Found-Footage“-Mainstreamkultur neu, um damit Zeitgeist in verdichteter und
übertriebener Form wiederzugeben. Sie besetzen Termini um oder kontextualisieren
bekannte Labels oder Kategorien neu. Daraus lässt sich in einer oft skurrilen Art und Weise
die Konstruiertheit unserer Gesellschaft und unseres sozialen Umfelds visualisieren.
Ein Beispiel für solch ein künstliches Konstrukt ist aber auch der Ursprung des Cyber-
feminismus: „ . . . Künstlerinnen, Aktivistinnen und Theoretikerinnen (.. .) nutzen das Poten-
tial des Begriffes Cyberfeminismus, das durch seine Widersprüchlichkeit und Ungeklärt-
heit entsteht. (. . .) Eine wichtige Strategie des Cyberfeminismus ist dabei der Einsatz von
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Ironie. Ironie handelt von Humor und ernsthaftem Spiel. Nur durch Ironie lassen sich die
unvereinbaren Standpunkte und Ausgangspositionen zusammenhalten. Alle diese unver-
einbaren Standpunkte sind notwendig und wichtig und erzeugen eine fruchtbare Spannung.
Damit ist der Cyberfeminismus nicht nur eine rhetorische Strategie, sondern auch eine poli-
tische Methode. Ein neuer Politik-Begriff ist dringend gefragt. Modelle früherer Jahrzehn-
te greifen nicht mehr. Der erweiterte Politik-Begriff muss die Möglichkeit bergen, paradox
und utopisch zu sein. Er ist oppositionell, kann von verschiedenen Standpunkten aus gleich-
zeitig argumentieren und ermöglicht trotzdem sinnvolles politisches Handeln. Ein Politik-
Begriff, der Politik simuliert und gleichzeitig politisch wirksam ist. Mit einem solchen Poli-
tik-Begriff begeben wir uns wieder in die Nähe von Kunst.“ (C. Sollfrank in: netz.kunst, Jahr-
buch 98/99‚ hrsg. Institut für moderne Kunst Nürnberg, S. 78).
Feministinnen der zweiten Frauenbewegung nehmen hingegen das subkulturelle Umfeld als
Voraussetzung für Kritik und gesellschaftliche Veränderung. So kritisierte z. B. Nova kürz-
l ich im Panel Room der moo xxero, dass es nicht der Traum der 70er-Jahre-Feministinnen
sei, der mit der Befreiung der Last zur Reproduktionsarbeit in Erfüllung gegangen sei. Jedoch
wollten die Feministinnen nie eine Freiheit, die abhängig ist von multinationalen Konzer-
nen. Die Macht des Kapitalismus sei es, den Leuten die Utopien und Träume zu nehmen,
indem sie sie wahr macht und sie ihnen für viel Geld wieder verkauft.
Junge Künstlerinnen jedoch kreieren nach wie vor Utopien. Sie konstruieren sich selbst
neu und schaffen soziale Einheiten, die sie selbst oder aber auch die Gesellschaft haben
möchten – denn die Maskerade und das Switchen zwischen den Geschlechtern und Sys-
temen lässt traditionelle Rollen verschwimmen.  Medien (Video und Computer) nehmen
hier schon immer eine wichtige Rolle ein, innerhalb derer experimentiert werden konnte,
ohne mit den tradierten, patriarchalen Strukturen konfrontiert zu werden.
Dennoch finden Umwandlungsprozesse statt, die eine Auseinandersetzung mit veränder-
ten Anforderungen von Kommunikationstechnologien, Formen der Existenzsicherung und
einer sich in ihrer Struktur neu zu definierenden Gesellschaft unausweichlich machen. Diese
Umstände kreieren neue Verhaltensmuster: im Bereich Fähigkeiten/Kompetenzen und metho-
dischen Ansätze, Analyse von Alltagskultur und sozialer Zusammenhänge.
Frauen benutzen das Netz anders, heißt es immer wieder. Die neue Generation f benutzt
Frauennetzwerke nicht in erster Linie als Netzwerk von und für Frauen, sondern vielmehr
als Mechanismus, sich auszutauschen und zu treffen. Dass das Netzwerk selbst zum Gegen-
stand der künstlerischen Strategie wird, liegt am Fokus seiner Betreiberinnen. Sogenannte
Patch-Work-Biografien sind dabei Teil der Strategien im künstlerischen Bereich: Adaptie-
rung von Produktionsmethoden und Arbeitsansätze aus dem wirtschaftlichen und sozia-
len Bereich sowie die Mechanismen einer Fun Culture bilden einen fließenden Übergang
von Produktion, Dienstleistung und der Darstellung gesellschaftlicher Zusammenhänge. 
Im Projekt ff bearbeiten sieben Künstlerinnen und unter Pseudonymen arbeitende Künst-
lerinnengruppen den Cluster von sogenannten weiblichen Strategien in der Verknüpfung
der nicht-materiellen Welt des WWW mit der materiellen Welt des Real Life.
Konfrontiert werden Methoden feministischer Praxis (der Netzkunst, in dem Kathy Rae Huff-
man, Faith Wilding, Cornelia Sollfrank, Victoria Vesna u. v. m. als Pionierinnen gelten, die
sich mit bedeutenden und richtungsweisenden Arbeiten im WWW behaupten) und Strate-
gien junger Künstlerinnen (Nine Budde, Snergurtuschka, Lina Hoshino, Cue P Doll, N.N.),
die vermeintlich feministische Fragestellungen in generalisierbareren, offeneren und oft iro-
nischen Formen diskutieren. Um so die Frage zu initiieren: Was wären adäquate Strategien
zum Feminismus, geht man davon aus, dass die Generation f von diesem Konzept Abstand
nehmen möchte? Und: Erfordert die rasche Halbwertszeit von Arbeiten, Themenstellungen
und Auseinandersetzungen flexiblere Netzwerke im Gegensatz zu den langfristigen Konzepten?
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